
Wetsvoorstel afschaffing lijstencombinaties.

De politieke lokale partij LOF (Lokale Onafhankelijke Fractie) in de gemeente 
Boxmeer is tegen het plan om lijstencombinaties af te schaffen.

Wij zijn het eens met de oorspronkelijke visie van minister Plasterk dat de kiezer veel 
liever ziet dat zijn stem naar een verwante partij gaat waarmee een lijstverbinding is 
overeengekomen dan naar een andere partij. Het afschaffen van de mogelijkheid tot 
lijstencombinaties kan het voor de kiezer minder aantrekkelijk maken om op 
bepaalde partijen hun stem uit te brengen met de mogelijke consequentie dat er niet 
gestemd wordt. Hiermee wordt het democratisch proces verder ondermijnd en komt 
de politiek nog verder van de burger te staan. In een tijd waarin de belangstelling van 
de burger voor de politiek onder druk staat en het aantal uitgebrachte stemmen bij 
verkiezingen een neerwaartse spiraal vertoont is het van belang om de kiezers te 
binden en te blijven betrekken bij het politieke proces. Maatregelen zoals de 
afschaffing van de lijstencombinaties werken daarbij contraproductief.

Daarnaast hebben vrijwel alle politieke partijen, ook in de gemeente Boxmeer,  in het 
verleden gebruik gemaakt van de mogelijkheid tot lijstverbinding. Hieruit blijkt dat er 
altijd veel waardering is geweest voor de mogelijkheid van lijstverbinding. Bovendien 
zijn deze lijstencombinaties vaak de eerste aanzet geweest tot vergaande 
samenwerking tussen deze partijen met fusies tot gevolg.

Afschaffing van lijstencombinaties, zonder aanpassing van de restzetelverdeling, is 
ongunstig voor de kleinere partijen omdat de huidige restzetelverdeling in het 
voordeel werkt van grote partijen. Door het aangaan van lijstverbindingen konden 
kleinere partijen deze ongelijkheid deels compenseren. Omdat het huidige 
wetsvoorstel niet voorziet in de aanpassing van de restzetelverdeling zijn wij tegen 
het huidige wetsvoorstel.

De LOF staat dan ook achter het voornemen van de minister om eerst nog eens 
goed te laten onderzoeken wat nu precies de voor- en nadelen van het afschaffen 
van de lijstencombinaties zijn. De optie van lijstencombinaties is een belangrijk 
onderdeel van ons democratische systeem en om daaruit zo maar ondoordacht een 
onderdeel te verwijderen zonder naar de effecten hiervan te kijken vinden wij 
onverstandig. In het licht hiervan is het volgende van belang. Bij het afschaffen van 
de lijstencombinaties heeft de mogelijkheid dat de partij met de meeste stemmen niet 
de meeste zetels krijgt een belangrijke rol gespeeld. Dat zou oneerlijk zijn. Maar hoe 
eerlijk is het huidige systeem van restzetelverdeling waarbij, zonder de mogelijkheid 
van lijstencombinaties, een grote partij een restzetel krijgt toegewezen terwijl een 
kleinere partij een groter surplus aan stemmen heeft gekregen. Is dat dan wel eerlijk?

Wij zouden het dan ook zeer betreuren dat voor politieke partijen, die dicht bij elkaar 
liggen, de mogelijkheid verdwijnt om dit via een lijstencombinatie aan de kiezer te 



laten weten. De wettelijke mogelijkheid van een lijstverbinding is een service aan de 
kiezer. Zij weten dan waar een mogelijke restzetel heengaat mocht de partij van hun 
voorkeur een surplus aan stemmen hebben. Kiezers hebben nu eenmaal slechts een 
stem. Lijstencombinaties geven de kiezer de mogelijkheid om hun stem zo efficiënt 
mogelijk in te zetten. In deze tijden van afnemende betrokkenheid van burgers bij het 
politieke proces is het afschaffen van lijstencombinaties geen goed signaal naar deze 
zelfde burger.

Hopelijk weet minister Plasterk de Kamer alsnog te overtuigen van zijn gelijk.
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